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 روسیه در 
جنگ است 

و تحریم هم 
شده اما اولاً با 
سیاست هایی 

»روبل« خود 
را تقویت کرده 
و ثانیاً کشوری 
است که روزی 

12 میلیون 
بشکه نفت 

صادر می کند 
و گاز هم دارد. 
پتانسیل های 

هوافضا و 
کریدور هم 

دارد. دو کشور 
مخصوصاً 

برای 
سرمایه گذاری 

در انرژی، در 
زیرساخت ها، 
در نیروگاه ها، 

همچنین 
خرید کالاهای 

اساسی و 
کالاهای 

غیرنفتی، 
مصالح 

ساختمانی 
و حتی 

صیفی جات 
و... ظرفیت 

و همکاری 
خوبی دارند. 
ما امیدواریم 
امسال حجم 

تجارت و 
صادرات مان 
به این کشور 

افزایش 
چشمگیری 
داشته باشد

این توافق تاکنون به چند 
قرارداد دوجانبه قابل اجرا 

منتهی شده است؟
تعداد زیـــادی از قراردادهای دوجانبه 
ذیـــل توافـــق جامـــع در حـــال انجام 
در  کـــه  پروژه هایـــی  تمـــام  اســـت. 
حـــال اجـــرا اســـت بـــا فاینانس های 
چین بوده اســـت. چرا آمـــار صادرات 
پتروشـــیمی مـــا ایـــن انـــدازه افزایش 
یافته اســـت؟ برای اینکه این پروژه ها 
بـــا روش فاینانس هـــای مختلف اجرا 
شـــده اســـت. حـــالا هـــم کار دارد به 

جلو مـــی رود.

سفر چندی پیش آقای رئیسی 
به پکن تا چه اندازه اهداف 
کشور را در چهارچوب این 
توافق جامع محقق کرده 

است؟
دســـتاوردهای ایـــن ســـفر در بخـــش 
ر  بســـیا ی  ر ا یه گذ ســـرما و  ی  ژ نـــر ا
بـــوده اســـت. فقـــط در  درخشـــان 
حـــوزه صنعت، معـــدن و تجـــارت 19 
ســـند، قـــرارداد و موافقتنامـــه غیـــر 
از 20 ســـند اصلـــی بـــه امضا رســـیده 
اســـت کـــه برخـــی از آنهـــا قـــرارداد و 
برخـــی موافقتنامه بـــود. ضمن آنکه 
دو طـــرف در زمینـــه همکاری هـــای 
توریســـتی، بانکی و مالـــی به توافقات 
در  همگـــی  کـــه  رســـیدند  خوبـــی 
چهارچوب توافق جامع محقق شـــد. 
من در گذشـــته و در چند سفر برخی 
مقام هـــا حضـــور داشـــتم و می توانم 
بگویم که ســـفر آقای رئیسی به چین 

بســـیار موفقیت آمیـــز بـــود.

ایران در رابطه با روسیه نیز 
درصدد دستیابی به توافقی 
مشابه توافق با چین است. 
این توافق در چه مرحله ای 

است؟
تقریبا آماده امضاست.

زمان دقیقی هم برای آن 
تعیین شده است؟

احتمـــالاً تا یکـــی دو ماه آینـــده امضا 
می شـــود. این یـــک توافقنامه جامع 
اســـت که همکاری در همـــه زمینه ها 
در آن دیده شـــده اســـت. ما قبلاً هم 
با روس ها قراردادهایی داشـــته ایم و 
الان داریـــم آنها را تکمیـــل می کنیم. 
مـــدت زمـــان توافق های پیشـــین 15 
ســـاله بـــود امـــا الان 20 ســـاله شـــده 

. ست ا

با توجه به وقوع جنگ اوکراین 
و تحریم هایی که علیه روسیه 

اعمال شده است، این کشور تا 
چه اندازه می تواند در مراودات 

دوجانبه با کشورمان آورده 
اقتصادی داشته باشد؟

 روســـیه در جنـــگ اســـت و تحریـــم 
هم شـــده امـــا اولاً با سیاســـت هایی 
»روبـــل« خـــود را تقویت کـــرده و ثانیاً 
کشـــوری اســـت کـــه روزی 12 میلیون 
بشـــکه نفـــت صـــادر می کنـــد و گاز 
پتانســـیل های هوافضـــا  دارد.  هـــم 
کشـــور  و  د  . رد دا هـــم  ور  کریـــد و 
ی  ر ا یه گذ ســـرما ی  بـــرا مخصوصـــاً 
در  زیرســـاخت ها،  در  ژی،  نـــر ا در 
نیروگاه ها، همچنیـــن خرید کالاهای 
اساســـی و کالاهای غیرنفتی، مصالح 
ســـاختمانی و حتی صیفی جات و... 
ظرفیـــت و همکاری خوبـــی دارند. ما 
امیدواریـــم امســـال حجـــم تجارت و 
صادرات مـــان به این کشـــور افزایش 

چشـــمگیری داشـــته باشد.

با تحریم های روسیه، ظرفیت 
صادراتی ما تغییر کرده است؟

تبعاً فضای خوبـــی در زمینه صادرات 
بـــرای مـــا ایجـــاد شـــده اســـت. حالا 
اگـــر ما ظرفیـــت این را نداریـــم که به 
عنوان مثـــال 5 میلیـــارد دلار مصالح 
ســـاختمانی به روســـیه صـــادر کنیم، 
مشـــکل از این کشور نیســـت. صدور 
خدمات مهندســـی هم از این دست 
اســـت. ما 500 دســـتگاه تراکتور صادر 
کرده ایم. صادرات ماشـــین و قطعات 
اتومبیـــل هـــم در حال انجام اســـت. 
امـــکان صـــادرات قطعات به روســـیه 
تا حجـــم 5 میلیـــارد دلار وجـــود دارد 
امـــا ما به دلیـــل محدودیت خودمان 
700 میلیـــون دلار قـــرارداد می بندیم.

فضای ســـرمایه گذاری در عرصه نفت 
و گاز هـــم بـــه همین شـــکل اســـت. 
مـــا فنـــاوری روس هـــا را دســـت کـــم 
می گیریم. یکســـری پمپ های درون 
چاهـــی توســـط غربی هـــا و روس ها 
تولیـــد شـــده کـــه نـــوع ســـاخت آنها 
بـــا یکدیگـــر فـــرق دارد. پمپ هـــای 
ســـاخت غـــرب را که مبلـــغ آن یک و 
نیم میلیـــون یورو اســـت، باید بعد از 
6 مـــاه مصرف دربیاوریـــد اما روس ها 
مشـــابه ایـــن پمـــپ را می ســـازند که 
البتـــه بخش عمده آن هـــم به امریکا 
صادر می شـــود. مزیت آن این اســـت 
کـــه بعـــد از دو ســـال از داخـــل چـــاه 
درمی آیـــد و قیمـــت آن هـــم 200 هزار 
یورو اســـت. الان کارخانـــه تولید آن را 
در ایـــران راه انداخته اند. روس ها در 
تکنولوژی نفت و گاز و توسعه میادین 
بســـیار قـــوی هســـتند. کشـــوری که 
بتوانـــد روزی 12 میلیون بشـــکه نفت 
صـــادر کند در ایـــن زمینـــه از توانایی 
زیـــادی برخـــوردار اســـت؛ فقـــط یک 
شرکت روسی روزی 7 میلیون بشکه 

تولیـــد می کند.
بنابراین بـــرای ما این فنـــاوری کافی 
اســـت. روزی می گفتنـــد تکنولـــوژی 
غرب برای امریکاســـت. ما می گفتیم 
که چین هم فنـــاوری دارد و می تواند 
مشـــکل مـــا را حـــل می کنـــد. بنده 
نمی گویـــم کـــه روس هـــا می تواننـــد 
بـــرای مـــا پالایشـــگاه مدرن بســـازند 
امـــا می تواننـــد خیلـــی از قطعـــات 
لازم را تأمیـــن کننـــد. ایـــن منطقـــه 
مثـــل اقیانوس پر از مروارید اســـت. 
منتهـــی مروارید شـــناس بایـــد آن را 
بیرون بیاورد. برخی از ما گنجشـــک 
تـــا می بینیـــم کـــه  روزی هســـتیم؛ 
ســـالی دو میلیون دلار درآمد داریم، 
می گوییـــم کافی اســـت! چـــرا نباید 
دویســـت میلیون دلار درآمد داشـــته 

؟ شیم با
17 اســـتان ســـفر  بـــه  مـــن خـــودم 
کـــرده ام. بـــه اســـتانداران گفتـــم که 
صـــادرات را جـــدی بگیریـــد. به همه 
گفتـــم آجـــر و ســـنگ ســـاختمانی و 
میک  ســـرا و  ســـاختمانی  لـــح  مصا
صادر کننـــد. البته بوروکراســـی های 
داخلی مـــا زیاد اســـت؛ قبـــلاً ارتباط 
بانک مرکـــزی ما با روســـیه به راحتی 
صـــورت نمی گرفـــت امـــا بـــا انجـــام 
کنـــش و واکنش هایـــی، الان این کار 

بـــه راحتـــی انجام می شـــود.

برخی معتقدند به اندازه ای که 
ایران سطح رابطه خود با چین 
و روسیه را نزدیک و راهبردی 

می خواند، این دو کشور چنین 
نگاهی به ما ندارند. نظر شما 

چیست؟
نوع نگاه روســـیه بویـــژه در دوره های 
اخیر راهبردی اســـت اما این مســـأله 
درباره چیـــن صدق نمی کنـــد. وقتی 
چین به ایـــران می گوید که رابطه اش 
با کشورمان اســـتراتژیک است، برای 
مـــا کافیســـت. چینی ها بـــرای اولین 
بار بـــه مـــا گفته اند که رابطه شـــان با 
ایران اســـتراتژیک است. روس ها هم 
قبـــلاً می گفتند که ما با ایـــران منافع 
اســـتراتژیک داریم. اما اخیراً گفته اند 
کـــه رابطـــه ما بـــا شـــما اســـتراتژیک 
اســـت. چینی ها حدود 7 سال پیش 
در ملاقـــات آقـــای روحانـــی و »شـــی 
جین پینـــگ« گفته بودنـــد که روابط 
ما با شـــما استراتژیک اســـت که یک 
عـــده بـــاور نکـــرده بودنـــد. چینی ها 
بـــه مـــن گفتـــه بودند کـــه اگر شـــما 
خواســـتار رابطه اســـتراتژیک باشـــید 
که گفتم ما خواســـتار هســـتیم. مگر 
ماهیت روابط اســـتراتژیک چیست؟

 
به هر حال نوعی انگاره منفی 

نسبت به تقویت رابطه با چین 
در اذهان عمومی شکل گرفته 

است.
برخـــی همـــه مشـــکلات را بـــه گردن 
از کالای  چیـــن می اندازنـــد. مـــدام 
چینـــی انتقـــاد می کننـــد. امـــا الان 
ماشـــین های چینـــی بد جـــواب داده 
میلیـــون   20 ســـالی  چیـــن  اســـت؟ 
ماشـــین می فروشد. ماشـــین ها کجا 
می رود؟ چین ســـالی 700 میلیارد دلار 
به امریـــکا و حـــدود 550 میلیارد یورو 
بـــه اروپـــا صـــادرات دارد. خـــب اگـــر 
کیفیـــت کالاهـــای چینی پاییـــن بود، 
چـــرا آنهـــا وارد می کننـــد؟ ایـــن یـــک 
ذهنیـــت منفی اســـت کـــه در داخل 
کشـــور نســـبت بـــه کالاهـــای چینـــی 

ایجاد شـــده اســـت.

این بدبینی را ناشی از چه 
می دانید؟

بـــه دلیـــل ایـــن اســـت کـــه در ایران 
اطلاعات بســـیار کمی دربـــاره  علم و 
هنر بلوک شـــرق وجود دارد. کتاب ها 
در ایران از کجا ترجمه شـــده اســـت؟ 
همـــه آنها غربی اســـت. آیـــا روس ها 
را در ریاضیـــات قبول داریـــم؟ آیا آنها 
را در فیزیک و شـــیمی قبـــول داریم؟ 
چند تا کتـــاب فیزیک و شـــیمی ما از 
روســـیه آمده و ترجمه شـــده اســـت؟ 
اگر کشـــوری در ریاضیات قوی نباشد 
آیا می تواند به فضا ماهواره بفرســـتد؟ 
چرا که عمدتـــاً تحصیلکرده هایی که 
در خارج از کشور درس خواندند، در 
غرب و کشـــورهایی ماننـــد انگلیس، 
فرانســـه و امریـــکا درس خوانده انـــد 
و کمتر در کشـــورهایی مثـــل چین و 

روســـیه بوده اند.

البته برخی از سوابق چین و 
روسیه در زمینه تنش های 

هسته ای با جمهوری اسلامی 
هم به این ذهنیت منفی دامن 

زده است. آنها سال ها پیش 
سر مسأله تحریم ها با غرب 

همراهی کردند.
برای اینکه ما اعتمادســـازی نکردیم؛ 
مهـــم اعتمادســـازی اســـت. مـــا باید 
بـــا آنهـــا و البتـــه بقیـــه مثـــل هنـــد و 
پاکســـتان اعتماد ســـازی کنیـــم. من 
در دانشـــگاه »جرج واشنگتن« درس 
خواندم و اصـــلاً شـــرق را ندیدم. اما 
می گویـــم بایـــد بـــا شـــرق هـــم مثل 

غـــرب کار کنیم.

درست است اما منتقدان 
می گویند دولت سیزدهم همه 

توان خود را روی مناسبات 
با این دو کشور قرار داده و 
از حوزه های دیگر همچون 

اروپا غفلت کرده است، علت 
چیست؟

نـــگاه دولـــت ســـیزدهم بـــه اروپـــا باز 
اســـت اما مسأله اینجاســـت که هیچ 
نوع پایـــداری در رویکرد این کشـــورها 
در روند مـــراودات اقتصادی بـــا ایران 
دیده نمی شـــود؛ به عنـــوان مثال یک 
کمپانی اروپایی به ایران ســـفر می کند 
و نســـبت به همکاری اقتصـــادی ابراز 
تمایـــل می کند امـــا وقتی بـــا پیگیری 
مـــا رو بـــه رو می شـــود، می گویـــد کـــه 
دولتش اجازه این کار را نداده اســـت. 
از ایـــن رو وقتـــی رویکـــرد کشـــورهای 
اروپایی و آســـیایی در قبـــال همکاری 
تجـــاری و اقتصـــادی با ایران مقایســـه 
می شود، استمرار و پایداری در رویکرد 
شرکای آســـیایی ایران نیز بیشتر دیده 
می شـــود. از آنجایی که اولویت دولت 
آقای رئیســـی اقتصادی تعریف شـــده 
اســـت، دیپلماســـی اقتصـــادی ناظـــر 
بـــه تحقـــق منافـــع حداکثری کشـــور 
ترســـیم کننده نقشـــه راه روابـــط ما با 

دیگر کشورهاســـت.
 

به دلیل همین مشکلاتی که 
اشاره کردید در رابطه ایران 

و غرب وجود دارد، می گویند 
دولت بیش از حد به چین و 

روسیه متکی شده است.
ر  د تحلیل هـــا  و  ت  تفکـــرا برخـــی 
سیاســـت خارجی به صورت کلیشه   ای 
مطـــرح می شـــود. ایـــن تفکـــر هنـــوز 
درباره نـــوع نـــگاه دولت بـــه رابطه با 
کشـــورهای غرب و کشـــورهای بزرگ 
آسیایی تکرار می شـــود. این در حالی 
اســـت که با توجـــه به پیشـــینه ای که 
ایران در ســـال های اخیر درباره توافق 
هســـته ای و بازگردانـــدن تحریم ها از 
ســـوی ایالات متحده از سر گذرانده، 
طبیعـــی اســـت متناســـب بـــا منافع 
اقتصـــادی و نه سیاســـی، رابطه خود 
بـــا کشـــورها را تعریف کنـــد. اولویت 
روســـیه و چین در سیاســـت خارجی 
ما هم بنابـــر تحقق منافـــع اقتصادی 

بوده اســـت.
 

یکی از مهم ترین موضوعاتی 
که در دولت سیزدهم در روند 

محقق کردن اهداف دیپلماسی 
اقتصادی مورد توجه قرار 
گرفته است، پیوستن به 

کریدورهای بین المللی است 
که ایران نیز موقعیت بسیار 
خوبی در این زمینه دارد، در 
این راستا دو دسته کریدور 

اصلی شمال-جنوب و شرق-
غرب مورد توجه و پیگیری 

ادامه از صفحه 3

است. کریدور شمال-جنوب 
هنوز به بهره برداری کامل 

نرسیده است.چرا؟
ترانزیت کالا یـــک ظرفیت فوق العاده 
بـــرای کشـــور به حســـاب می آیـــد که 
متأســـفانه توجـــه لازم و کافـــی به این 
موضوع در سال های متمادی صورت 
نگرفتـــه اســـت. کریـــدور بین المللی 
شـــمال - جنوب امکان ترانزیت ریلی 
کالا از هند و کشـــورهای خلیج فارس 
بـــه جمهـــوری آذربایجـــان، روســـیه و 
شرق و شـــمال اروپا را فراهم می  کند. 
زمانی که من در روســـیه سفیر بودم، 
توافقنامـــه این کریـــدور بیـــن ایران، 
روســـیه و هند امضا شـــد و بعد عمان 
هم اضافـــه شـــد. امـــا در دولت های 
پیشـــین به این توافق توجهی نشـــد و 
آنها هم شـــرایط مد نظر را داشـــتند. 
اگـــر این مســـیر انجام شـــود، مســـیر 
رفت و آمـــد 17 روز کوتاه تر می شـــود. 
کریـــدور شـــمال- جنـــوب فقـــط بـــه 
روســـیه نیســـت، بلکـــه بـــه قفقـــاز - 
دریای ســـیاه و ســـپس اروپا اســـت و 
مدتـــی اســـت در این مســـیر از طریق 
چابهار-پاکستان-جمهوری آذربایجان- 
ارمنستان-گرجســـتان- ترمینال های 
دریای ســـیاه و بلوک شرق اروپا ارتباط 

کاری برقرار شـــده است.

یک وجه این خط ترانزیتی 
کریدور رشت – آستاراست که 
حلقه مفقوده کریدور شمال-
جنوب را در غرب دریای خزر 

تکمیل می کند. این کریدور چه 
زمانی تکمیل می شود؟ دولت 
برای تکمیل آن چه برنامه ای 

دارد؟
دولـــت ســـیزدهم در مـــورد کریـــدور 
شـــمال- جنـــوب تمرکـــز خـــود را بـــر 
تکمیـــل راه آهن رشـــت- آســـتارا قرار 
داده اســـت. این راه در قسمت رشت 
به آســـتارا نقصی دارد؛ اما ما از طریق 
مســـیر دریای خزر و اتصـــال ترکیبی 
آســـتاراخان بـــه انزلـــی و از آنجـــا بـــه 
بندرعبـــاس، از طریـــق اینچه  برون و 
ســـرخس و از طریق باکو، این اتصال 

را برقرار کـــرده ایم.

چرا تکمیل کریدور رشت – آستارا 
طول کشیده است؟

تـــا پیـــش از ایـــن در حـــد حـــرف و 

مذاکره پیگیری شـــده اســـت و کسی 
قبلاً بـــه توافقات عمـــل نمی کرد. اما 
در طـــول یـــک ســـالی کـــه در دولت 
ســـیزدهم پیگیـــری صـــورت گرفتـــه 
اســـت و در تماس هایی که دو رئیس 
جمهـــور بـــا هـــم و وزرای مربوطـــه و 
وزرای خارجـــه داشـــته اند، بـــزودی 
یعنـــی در یکـــی دو مـــاه آینـــده هـــم 
قرارداد فنـــی آن و هـــم توافقنامه آن 
امضـــا می شـــود و می توانیـــم کریدور 
رشـــت- آســـتارا را با روس هـــا تکمیل 
کنیـــم. البته در این میـــان جمهوری 
آذربایجـــان هـــم مطـــرح هســـت که 
بایـــد یک توافـــق میان ایـــران، آنها و 

روســـیه امضا شـــود.

با توجه به تنش های 
دیپلماتیک میان تهران و باکو از 
همین حالا می توان پیش بینی 

کرد موانعی در تکمیل این 
کریدور به وجود بیاید.

رابطـــه مـــا بـــا جمهـــوری آذربایجان 
اتفـــاق  حوادثـــی  اســـت؛  تاریخـــی 
می افتـــد اما گـــذرا اســـت. در همین 
شرایط حساســـی که داشته ایم روزی 
270 کامیون ایرانی از آنجا رد می شـــد 
و 230 کامیون آذربایجانی هم از ایران 

می کند. عبـــور 

پس دلیل صف طولانی 
کامیون ها در گمرک آستارا 
و بیله سوار در سمت ایران 

چیست؟
 در ایـــن محـــدوده پلـــی وجـــود دارد 
که بـــرای جنـــگ جهانی دوم اســـت 
از  اســـت.  آماده ســـازی  و در حـــال 
این پـــل کـــه پوســـیده اســـت، فقط 
حـــدود 200 تـــا 250 کامیـــون می تواند 
رد شـــود. در مواقعی که روند صادرات 
صیفی جـــات و محصولات کشـــاورزی 
اســـت  افزایـــش می یابـــد، ممکـــن 
حـــدود 1000 کامیـــون در یـــک زمـــان 
بخواهـــد عبـــور کنـــد. خـــب معلوم 
اســـت که صـــف ایجـــاد شـــود. دلیل 
دیگـــر اینکـــه بـــا زمانبنـــدی درســـت 
مانع از ایجـــاد این ترافیـــک می توان 
ارتباطـــی  ایـــن محـــدوده  شـــد. در 
می بایســـت پـــل دوم 50 ســـال پیش 
ســـاخته می شـــد؛ ولی مـــا در عرض 
یک ســـال توانســـته ایم آن را بسازیم. 
پیمانـــکار آن هم ایرانی بوده اســـت. 

الان داریـــم محوطه ســـازی می کنیم. 
اگـــر ایـــن کار تمـــام شـــود روزی هزار 
از آن رد شـــود.  ماشـــین می توانـــد 
بنابرایـــن ممکن اســـت میـــان ایران 
و جمهـــوری آذربایجان تنـــش اتفاق 
بیفتـــد اما رابطـــه دو طـــرف بویژه در 
بخـــش اقتصادی پایدار بوده اســـت. 
البته ما تنـــوع بخشـــی در ترانزیت را 
هم در دســـتور کار داریـــم. همچنین 
پـــروژه ریلـــی کاســـپین - بنـــدر انزلی 
تـــا 2 مـــاه دیگر آمـــاده و واگـــن آن به 
قطـــار وصـــل می شـــود و می تواند به 
بندرعبـــاس برســـد. بنـــدر امیرآبـــاد 
هـــم می توانـــد کامیونـــی و هـــم ریلی 
باشد. بعد از آن ســـرخس، لطف آباد 
کار  اینچه بـــرون هـــم در دســـتور  و 
اســـت. مسیر ارمنســـتان و ترکیه هم 
هســـت. ایـــن تنـــوع نشـــان می دهد 
انحصـــار وجـــود نـــدارد و مـــا در ایـــن 
مـــدت تنوع ســـازی کرده ایـــم. تمرکز 
بر توســـعه راه هـــای ترانزیـــت یکی از 
اقدامـــات بســـیار مهمـــی اســـت که 

ظرفیـــت تجـــاری مـــا را بـــالا می برد.

چرا با وجود تلاش هایی که 
اشاره داشتید هنوز برخی از 
پروژه های مهم مانند پروژه 

چابهار پیشرفتی نداشته 
است؟

مـــا 7 ســـال اســـت کـــه بـــا هندی ها 
قـــرارداد بســـته ایـــم. اخیـــراً تـــلاش 
مضاعفـــی داشـــتیم. چابهـــار بـــرای 
لان  ا  . رد ا د همیـــت  ا ر  بســـیا مـــا 
کشـــورهای آســـیای مرکـــزی آمده اند 
و در بندرعبـــاس دنبـــال محـــل کار 
می گردنـــد. کشـــورهای حـــوزه خلیج 
فارس نیز می خواهند ســـرمایه گذاری 
کنند. 6 ماه دیگـــر می توان گفت چه 
تعداد از این کشـــورها در چه جاهایی 
ســـرمایه گذاری کرده انـــد. مـــا پیش 
از ایـــن در دریای خزر کالای اساســـی 
حمـــل نمی کردیـــم؛ یعنـــی ظرفیـــت 
حمـــل و نقـــل کالا در ایـــن حـــوزه کم 
بود. اما با اقداماتی کـــه انجام دادیم 
سال گذشـــته حدود 8 و نیم میلیون 
تـــن کالای اساســـی منتقـــل کردیم. 
شـــرکت کشـــتیرانی تعـــداد زیـــادی 
کانتینـــر خریداری کرده اســـت با این 
حـــال یک تـــا یک ســـال و نیـــم طول 
می کشـــد ظرفیـــت حمـــل و نقل در 

این حـــوزه افزایـــش یابد. 

پروژه احداث خط ریلی 
شلمچه - بصره در چه 

مرحله ای است؟ چون هرچند 
رقبا با فعال کردن کریدور های 

موازی در کشور های حوزه 
CIS )مشترک المنافع( و ترکیه 

تلاش می کنند بیشتر مبادلات 
را از آن خود کنند ولی می توان 
با برطرف کردن مشکلات و نیز 

احداث خط شلمچه-بصره، 
مانع از دست دادن بازارهای 
مهم کشورهای شرق و غرب 

ایران بویژه بازار چین شد.
مـــا ســـال گذشـــته دربـــاره راه اندازی 
بـــه  بصـــره   - شـــلمچه  ریلـــی  خـــط 
تفاهـــم رســـیدیم و بـــا وجـــود برخی 
بـــل  مقا ف  طـــر ز  ا لفت هـــا  مخا
خوشـــبختانه یک ماه پیش این پروژه 
را امضا کردیم و تکلیف مشـــخص شد 
که چه مقـــدار را هر یـــک از دو طرف 
بســـازد. ما بایـــد پل بزنیـــم و آنها هم 
باید زمیـــن تملک کننـــد. آنها گفتند 
کـــه مســـافری باشـــد و ما هـــم قبول 
کردیـــم. اما وقتـــی ریل گذاری شـــود 
همـــه چیـــز درســـت می شـــود. مورد 
دیگر خط خســـروی-بغداد اســـت که 
اتوبـــان آن در حال ســـاخت اســـت. 
ایـــن خـــط ارتباطـــی در کنـــار مهران 
بـــرای مـــا از اهمیت زیـــادی برخوردار 
اســـت. ما دنبـــال راه آهـــن آن طرف 
هم هســـتیم. روی کریدورها و سوآپ 
نفـــت و گاز هـــم فعـــال هســـتیم. گاز 
ترکمنســـتان را ســـوآپ می کنیـــم و 
حق خودمـــان را هـــم بـــر می داریم. 
اگر زمانی گاز اضافی داشـــته باشـــیم 
صـــادر هـــم می کنیم. از هیچ کســـی 
اگـــر  امـــا  نمی کنیـــم  انتقـــاد  هـــم 
صرفه جویـــی کوچکـــی در گاز داخلی 
کنیـــم بهتـــر خواهد بـــود. اگـــر ما در 
ایـــن زمینـــه، بهـــره وری خـــود را بالا 
ببریم می توانیم بیـــش از 30 میلیارد 
شـــته  ا د ی  دلار یـــی  صرفه جو دلار 
باشـــیم. ما برای ســـوآپ نفت و گاز و 
خط لوله به پاکســـتان هـــم اقدامات 
زیادی انجام داده ایم. درســـت است 
که تحریم وجـــود دارد اما مـــا هم کار 
خـــود را بـــه جلـــو می بریـــم. بـــا همه 
اینها امســـال فضای بهتـــری برای کار 
شـــکل می گیـــرد. اگر چند مـــاه دیگر 
بیاییـــد نتایجـــی را بـــه شـــما خواهم 

گفـــت که اجرایی شـــده اســـت.

برخی تفکرات 
و تحلیل ها 

در سیاست 
خارجی 
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مطرح 
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